
آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر رای هیات قانون صدرالاشـــاره تصرفات مالکانه آقای فرج اله یاری 

فرزند بالا نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ محصور به مساحت 932.94 

مترمربع تحت پلاک 34 اصلی روستای کهناب بخش 7 زنجان خریداری 

از آقای مرتضی اوصانلو محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846242

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

*************************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر آرای هیات قانون صدرالاشـــاره تصرفات مالکانه آقای محمدولی 

اسلامی فرزند تقی نسبت به ششدانگ 5 قطعه باغ در پلاک 200 اصلی 

روستای قره بلاغ بخش 7 زنجان خریداری از آقای عباس قادری به شرح 

ذیل محرز گردید.

ـــه 15  ـــه فاصل ـــت ب ـــب در دو نوب ـــوم مرات ـــلاع عم ـــور اط ـــذا به منظ ل

ـــدور  ـــه ص ـــبت ب ـــخاص نس ـــه اش ـــی ک ـــود در صورت ـــی می  ش گه روز آ

ســـند مالکیـــت متقاضـــی اعتراضـــی داشـــته باشـــند می  تواننـــد از 

ـــود را  ـــراض خ ـــاه اعت ـــدت دوم ـــه م ـــی ب گه ـــن آ ـــار اولی ـــخ انتش تاری

ـــاه  ـــدت یک م ـــرف م ـــید ظ ـــذ رس ـــس از اخ ـــلیم و پ ـــن اداره تس ـــه ای ب

ـــی  ـــع قضای ـــه مراج ـــود را ب ـــت خ ـــراض دادخواس ـــلیم اعت ـــخ تس از تاری

تقدیـــم نماینـــد. بدیهـــی اســـت در صـــورت عـــدم وصـــول اعتـــراض در 

ـــد.  ـــد ش ـــادر خواه ـــت ص ـــند مالکی ـــررات س ـــق مق ـــرر طب ـــت مق مهل

ـــی 1846251 گه ـــه آ /// شناس

1- پلاک 134 فرعی به مساحت 1800.06 مترمربع

2- پلاک 122 فرعی به مساحت 989.32 مترمربع

3- پلاک 131 فرعی به مساحت 1763.36 مترمربع

4- پلاک 133 فرعی به مساحت 474.96 مترمربع

5- پلاک 130 فرعی به مساحت 210.4 مترمربع

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

***************************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر رای هیات قانون صدرالاشـــاره تصرفات مالکانه آقای محمد رومی 

فرزند عابدین نســـبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 

10115.61 مترمربع تحت پلاک 2842 فرعی از 81 اصلی روســـتای 

ارمغانخانه بخش 7 زنجان خریداری از آقای عابدین رومی محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846262

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

***********************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر آرای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالکانه آقای عباداله خسروی 

فرزند علی نسبت به ششـــدانگ 2 قطعه زمین مزروعی در پلاک 104 

اصلی روستای نیک پی بخش 7 زنجان خریداری از آقای علی خسروی 

به شرح ذیل محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846381

1- پلاک 295 فرعی به مساحت 7826.08 مترمربع

2- پلاک 296 فرعی به مساحت 25158 مترمربع

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

****************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر رای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالکانه آقای علیرضا عباسی 

فرزند صفر نسبت به 87 شعیر مشاع از 96 شعیر عرصه به انضمام ششدانگ 

یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 14451.48 مترمربع تحت پلاک 

49 فرعی از 3 اصلی روســـتای سعیدکندی بخش 5 زنجان خریداری از 

آقای اسداله عباسی محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846384

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

*******************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر رای هیات قانون صدرالاشـــاره تصرفات مالکانه خانم رقیه احمدی 

فرزند علی اصغر نســـبت به 85 شعیر عرصه به انضمام ششدانگ یک 

قطعه زمین مزروعی به مساحت 5715.66 مترمربع تحت پلاک 625 

فرعی از 23 اصلی روســـتای سلمانکندی بخش 7 زنجان خریداری از 

آقای محمدعلی احمدی محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846389

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

**********************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابـــر رای هیـــات قانـــون صدرالاشـــاره تصرفـــات مالکانـــه آقـــای مهـــدی 

ـــه  ـــک قطع ـــدانگ ی ـــه شش ـــبت ب ـــرز نس ـــد فرام ـــدی فرزن ـــی محم عل

زمیـــن مزروعـــی بـــه مســـاحت 57852مترمربـــع تحـــت پـــلاک 1911 

فرعـــی از 10 اصلـــی روســـتای دیـــزج بـــالا بخـــش 7 زنجـــان خریـــداری 

ـــد. ـــاد محمـــدی محـــرز گردی از آقـــای صی

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846392

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

*********************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر رای هیات قانون صدرالاشـــاره تصرفات مالکانه آقای سعیدآقازاده 

خراسانلو فرزند جواد نســـبت به ششدانگ یک قطعه زمین محصور به 

مساحت 906.09 مترمربع تحت پلاک 145 فرعی از 11 اصلی روستای 

سلمانلو بخش 5 زنجان خریداری از آقای محمداصغری محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846405

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

******************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر آرای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالکانه آقای احمد بختیاری 

فرزند شعبانعلی نسبت به ششدانگ 5 قطعه زمین مزروعی در پلاک 22 

اصلی روســـتای شکورآباد بخش 7 زنجان خریداری از آقای شعبانعلی 

بختیاری به شرح ذیل محرز گردید .

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846408

1- پلاک 929 فرعی به مساحت 6243.09 مترمربع

2- پلاک 921 فرعی به مساحت 1541.54 مترمربع

3- پلاک 928 فرعی به مساحت 3952.98 مترمربع

4- پلاک 927 فرعی به مساحت 12608.31 مترمربع

5- پلاک 923 فرعی به مساحت 571.58 مترمربع

 تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان

***********************************

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند مالکیت

برابر آرای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالکانه خانم ها فاطمه، مریم، 

مهین و سمیه حیدری فرزندان احمد هرکدام نسبت به 1.5 دانگ مشاع از 

ششدانگ 5 قطعه زمین مزروعی در پلاک 31 اصلی روستای ذاکر بخش 

7 زنجان خریداری از آقای احمد حیدری به شرح ذیل محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می  شود 

در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 

خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. /// شناسه آگهی 1846397

1- پلاک 1068 فرعی به مساحت 8310.73 مترمربع

2- پلاک 1064 فرعی به مساحت 14157.29 مترمربع

3- پلاک 1067 فرعی به مساحت 4753.65 مترمربع

4- پلاک 1065 فرعی به مساحت 10052.18 مترمربع

5- پلاک 1063 فرعی به مساحت 17191.02 مترمربع

6- پلاک 1066 فرعی به مساحت 106.03 مترمربع

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/25

تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

علیرضا حسن زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زنجان
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یال به شکل دنباله دار باشد، انتهایش برای  معمولا وقتی یک فیلم یا سر

مخاطب می نویســـند: »در قسمت آینده خواهید دید.« این وضعیت 

برای دنیای رســـانه و اندیشکده ها نیز متفاوت نیست. هر سال و زمانی 

که به پایان ســـال نزدیک می شویم، مطبوعات و اندیشکده ها دست به 

انتشار مطالبی از این قبیل می زنند و یا پیش بینی خود را برای سال آینده 

در حوزه ای مطلوب ارائه می کنند. آنچه امروز »فرهیختگان« در منظر 

یه معروف فوربز که به  دیدگان شما قرار می دهد، گزارشی است از نشر

ین وقایع احتمالی در حوزه هوش مصنوعی در سال آینده  پیش بینی مهم تر

ین اخبار مرتبط با  می پردازد. در این مقاله، فوربز بر آن اســـت که بارزتر

AI در 2025، در موضوعات تجاری سازی برنامه های هوش مصنوعی 

)AI application(، تنظیم گری و بهبود مدل های فعلی خواهد بود. 

با توجه به اهمیت و جایگاه ایالات متحده در فضای هوش مصنوعی 

جهان، فوربز معتقد است وقایع سیاسی این کشور توان اثرگذاری کلان 

بر سیر پیشرفت AI را خواهد داشت و برای این مسئله، چنان شأنی قائل 

شـــده که یکی از پیش بینی های خود را به بررسی روابط دونالد ترامپ، 

رئیس جمهور این کشـــور با یکی از مدیران عامل سرشناس و از بزرگان 

یکا اختصاص داده؛ هرچند به شکل مطلق اعلام نکرده که  فناوری آمر

سال آینده برای مصرف کنندگان یا تولیدکنندگان AI سال خوبی خواهد 

ین اتفاقات حوزه مذکور  یه، همچنان اثرگذارتر بود، اما به زعم این نشر

در ســـال 2025، توسط شرکت های پیشرو رقم خواهد خورد و البته به 

مرور زمان، کار برای شرکت های کوچک تر نیز سخت تر خواهد شد. 

 ترامپ ممکن است روی هوش مصنوعی هم اثر منفی بگذارد

پیش بینی 10 اتفاق مهم  AI در 2025

متا استفاده از مدل های لاما را پولی خواهد کرد

متا به عنوان پرچمدار جهانی در حوزه هوش مصنوعی وزن باز شناخته 

می شود. در یک مطالعه موردی جالب با موضوع راهبرد شرکتی، در 

حالی که رقبایی مانند OpenAI و گوگل، مدل های پیشرو خود را 

منبع بســـته نگه داشته و استفاده از آنها را مشمول هزینه کرده اند، متا 

تصمیم گرفته که مدل های پیشرفته لاما را به صورت رایگان عرضه کند. 

به همین دلیل در سال آینده، بسیاری از افراد از تصمیم متا برای دریافت 

هزینه از شرکت ها برای استفاده از لاما شگفت زده خواهند شد.البته 

این بدان معنی نیست که متا مدل های لاما را به طور کامل منبع بسته 

کنـــد یا اینکه تمام کاربران این مدل ها باید هزینه ای پرداخت کنند. 

در عوض، انتظار می رود متا شرایط مجوز منبع باز لاما را محدودتر 

کند، به  گونه ای که شـــرکت هایی که از لاما در مقیاس های تجاری 

خاصی استفاده می کنند، ملزم به پرداخت هزینه شوند. البته از لحاظ 

فنی، متا در حال حاضر نیز نسخه محدودی از این سیاست را اجرا 

می کند و  به بزرگ ترین شرکت ها )ابرمقیاس گرهای خدمات ابری و 

یا سایر شرکت هایی که بیش از 700 میلیون کاربر فعال ماهانه دارند( 

اجازه استفاده رایگان از مدل های لاما را نمی دهد. مارک زاکربرگ، 

مدیرعامل متا در سال 2023 اظهار داشت: »اگر شما شرکتی مانند 

مایکروســـافت، آمازون یا گوگل هستید و خدمات خود ]در واقع 

لاما[ را به فروش می رســـانید، ما معتقدیم باید سهمی از درآمد آن 

داشته باشیم. فکر نمی کنم این درآمد در کوتاه  مدت قابل توجه باشد، 

اما در بلندمدت امیدوارم که به رقم خوبی تبدیل شود.«سال آینده، 

متا دایره شرکت هایی را که باید برای استفاده از لاما هزینه پرداخت 

کنند، گسترش خواهد داد تا شرکت های بزرگ و متوسط بیشتری را 

شامل شود. علت این تغییر راهبرد، همگام شدن با مرزهای هوش 

مصنوعی مبتنی بر مدل های زبانی بسیار پرهزینه است. متا باید هر 

سال، میلیاردها دلار سرمایه گذاری کند تا لاما را در سطح یا نزدیک 

به مدل های رقیب و پیشرو مانند OpenAI یا Anthropic و سایرین 

نگه دارد. متا یکی از بزرگ ترین و ثروتمندترین شـــرکت های جهان 

است. اما در عین حال، یک شرکت سهامی عام است که در نهایت 

به سهامداران خود پاسخگو است. با افزایش سرسام آور هزینه توسعه 

مدل های پیشرفته، برای متا غیرقابل  تحمل است که چنین مبالغی 

را صرف آموزش نســـل بعدی مدل های لاما کند بدون اینکه انتظار 

درآمد داشته باشد. البته، علاقه مندان، دانشگاهیان، توسعه دهندگان 

مستقل و استارتاپ ها همچنان خواهند توانست سال آینده به صورت 

رایگان از مدل های لاما استفاده کنند. اما سال 2025 زمانی خواهد 

بود که متا به طور جدی به دنبال کسب درآمد از لاما خواهد رفت.

 AI تلاش های جدید برای ایجاد مراکز داده

در ســـال 2023 منبع فیزیکی حیاتی ای که رشد هوش مصنوعی را 

محدود کرد پردازنده های گرافیکی یا همان تراشـــه های GPU  بود. 

در ســـال 2024 این منبع تبدیل به مراکز داده و عامل قدرت شـــد. 

داستان های کمی در سال 2024 به اندازه نیاز روزافزون هوش مصنوعی 

به انرژی در سایه هجوم برای ایجاد مراکز داده جدید مورد توجه قرار 

گرفتند. پس از چندین دهه ثبات تقاضای جهانی برای انرژی مراکز 

داده به لطف رونق هوش مصنوعی بین ســـال های 2023 و 2026 

دوبرابر خواهد شد. در ایالات متحده پیش بینی می شود مراکز داده تا 

سال 2030 نزدیک به 10 درصد از کل انرژی را مصرف کنند که این 

مقدار در سال 2022 فقط 3 درصد بود.سامانه های انرژی امروزی 

به هیچ وجه برای مقابله با افزایش عظیم تقاضا از سوی هوش مصنوعی 

آماده نیست. یک برخورد تاریخی میان این دو سامانه چند تریلیون 

دلاری )شبکه انرژی و زیرساخت های محاسباتی ما( درحال وقوع 

است. انرژی هســـته ای به  عنوان تنها راه حل ممکن برای این کلاف 

سردرگم مورد توجه قرار گرفته است. انرژی هسته ای نسبت به بسیاری 

از روش ها منبع انرژی ایده آلی برای هوش مصنوعی است: بدون کربن 

 پایان ناپذیر است. اما به طور 
ً
24 ساعت هفته در دســـترس و عملا

واقع بینانه منابع جدید انرژی هسته ای تا دهه 2030 به دلیل تحقیق 

طولانی توسعه پروژه و زمان بندی های نظارتی  نمی توانند تأثیری در 

این مشکل داشته باشند.سال آینده یک ایده غیرمعمول جدید برای حل 

این چالش ظهور خواهد کرد و منابع واقعی جذب خواهد کرد: قرار 

دادن مراکز داده هوش مصنوعی در فضا. در نگاه اول این ایده ممکن 

است به یک شوخی بد از جانب یک شرکت سرمایه گذاری  خطرپذیر 

برای ترکیب کردن بیش از حد کلمات مد روز استارتاپی به نظر برسد 

اما درواقع ممکن است واقعا چیزی پشت این ایده باشد. بزرگ ترین 

مانع برای ساخت سریع تر مراکز داده بیشتر در زمین دسترسی به انرژی 

مورد نیاز اســـت. یک خوشه محاسباتی در مدار می تواند از انرژی 

خورشـــیدی رایگان، بی پایان بدون کربن و در 24 ساعت شبانه روز 

بهره مند شود. البته چالش های عملی زیادی باقی مانده که باید حل 

شوند. یک مســـئله واضح این است که چگونه می توان داده ها را به 

 طور مقرون به صرفه بین مدار و زمین منتقل کرد؟ این مسئله پرسش 

بازی است اما ممکن است با توجه به کار امیدوارکننده ای که در زمینه 

فناوری ارتباطات نوری با پهنای باند بالا مانند لیزرها درحال انجام 

است قابل حل باشد.استارتاپ پرهیاهویی از Y Combinator به 

نام Lumen Orbit اخیرا 11 میلیون دلار برای دنبال کردن دقیق این 

چشم انداز جمع آوری کرده است: ساخت یک شبکه چند گیگاواتی 

از مراکز داده در فضا برای آموزش مدل های هوش مصنوعی. به گفته 

فیلیپ جانســـتون، مدیرعامل این شرکت »به جای پرداخت 140 

میلیون دلار برای برق می توانید 10 میلیون دلار برای پرتاب و انرژی 

خورشیدی بپردازید. Lumen تنها مجموعه ای نخواهد بود که این 

مفهوم را در سال 2025 جدی می گیرد. رقبای استارتاپی دیگری نیز 

ظاهر خواهند شد. تعجب نکنید اگر یکی یا چند ابرمقیاس گر ابری 

دست به تلاش های اکتشافی در این زمینه بزنند. آمازون در حال حاضر 

تجربه گسترده ای در قرار دادن دستگاه های مورد نیاز خود در مدار از 

طریق پروژه Kuiper  را دارد. گوگل ســـابقه طولانی در تأمین مالی 

ایده های بلندپروازانه مانند این را داشـــته و حتی مایکروسافت هم با 

اقتصاد فضا بیگانه نیست، همچنین ایلان ماسک و SpaceX  نیز به 

شکل جدی و قابل تصوری می توانند در این حوزه نقش داشته باشند.

قوانین مقیاس بندی فراتر از متن، کشف خواهند شد

هیچ موضوعی در هوش مصنوعی طی هفته های اخیر بیشتر از قوانین 

مقیاس بندی و این پرســـش که آیا این قوانین به پایان رسیده اند، مورد 

بحث قرار نگرفته است. ایده اولیه قوانین مقیاس بندی نخستین بار در 

مقاله ای از OpenAI در سال 2020 معرفی شد. این ایده ساده است؛ 

با افزایش تعداد پارامترهای مدل، میزان داده های آموزشـــی و قدرت 

محاسباتی هنگام آموزش یک مدل هوش مصنوعی، عملکرد مدل به 

صورت قابل پیش بینی بهبود می یابد )به بیان فنی، خطای آزمون کاهش 

می یابد(. قوانین مقیاس بندی، مسئول بهبودهای چشمگیر عملکردی 

از GPT-2 به GPT-3 و سپس به GPT-4 بوده اند.

مشابه قانون مور، قوانین مقیاس بندی در واقع قوانین علمی نیستند، 

بلکه صرفا مشـــاهدات تجربی اند. طی ماه گذشته، گزارش هایی 

منتشر شده که نشان می دهند آزمایشگاه های بزرگ هوش مصنوعی، 

با کاهش بازده در ادامه مقیاس بندی مدل های زبان بزرگ مواجهند. 

این مسئله به  عنوان نمونه، توضیح می دهد چرا انتشار GPT-5 توسط 

OpenAI به تعویق افتاده است. رایج ترین پاسخ به مسئله افول قوانین 

مقیاس بندی این است که ظهور محاسبات در زمان آزمون، یک بُعد 

کاملا جدید برای دنبال کردن مقیاس بندی ارائه می دهد. به عبارت 

دیگر، به جای افزایش گسترده قدرت محاسباتی در زمان آموزش، 

مدل های اســـتدلالی جدید مانند o3 از OpenAI امکان افزایش 

گسترده محاسبات در زمان استنتاج را فراهم می کنند و توانایی های 

جدیدی در هوش مصنوعی ایجاد می کنند زیرا مدل ها قادر به »تفکر 

طولانی تر« می شـــوند، این نکته مهمی است. محاسبات در زمان 

آزمون واقعی کلمه، نمایانگر مسیر هیجان انگیزی برای مقیاس بندی 

و بهبود عملکرد هوش مصنوعی است. اما نکته ای دیگر درباره قوانین 

مقیاس بندی که از اهمیت بیشتری برخوردار است و در گفتمان امروز 

کمتر مورد توجه قرار گرفته، این است که تقریبا تمام بحث های مربوط به 

قوانین مقیاس بندی – از مقاله اصلی در سال 2020 تا تمرکز امروزی بر 

محاسبات زمان آزمون – حول محور زبان می چرخند. اما زبان تنها نوع 

داده ای نیست که اهمیت دارد. به حوزه های رباتیک، زیست شناسی، 

 )web agent( یا عوامل وب )world model( مدل های جهانـــی

فکر کنید. در این حوزه ها، نه تنها قوانین مقیاس بندی هنوز به اشـــباع 

نرســـیده اند که برعکس، این قوانین تازه در آغاز راه هستند. در واقع، 

شواهد تجربی دقیق درباره وجود قوانین مقیاس بندی در این حوزه ها 

هنوز منتشر نشده است. استارتاپ هایی که مدل های بنیادی را برای 

 EvolutionaryScale این انواع جدید داده ها توسعه می دهند مانند

 World در رباتیک و  Physical Intelligence،در زیست شناسی

Labs در مدل های جهانی، در تلاشند تا قوانین مقیاس بندی را در این 

حوزه ها شناسایی و بهره برداری کنند، همانطور که OpenAI در نیمه 

اول دهه 2020 با موفقیت از قوانین مقیاس بندی در مدل های زبانی 

بهره برد. سال آینده، انتظار داشته باشید که پیشرفت های چشمگیری 

در این زمینه ها رخ دهد. به شایعات توجه نکنید. قوانین مقیاس بندی 

از بین نمی روند. در سال 2025، این قوانین همچنان اهمیت خود را 

حفظ خواهند کرد، اما مرکز فعالیت های مربوط به قوانین مقیاس بندی از 

پیش آموزش مدل های زبان بزرگ به سایر انواع داده ها منتقل خواهد شد.

یک سامانه هوش مصنوعی در آزمون گفتار تورینگ قبول می شود
آزمون تورینگ یکی از قدیمی ترین و شناخته شده ترین معیارها برای 

عملکرد هوش مصنوعی است. برای »قبولی« در آزمون تورینگ یک 

سیستم هوش مصنوعی باید بتواند از طریق متن نوشتاری ارتباط برقرار 

کند به گونه ای که انســـان معمولی نتواند تشخیص دهد با یک هوش 

مصنوعی صحبت می کند یا یک انســـان.اما متن نوشتاری تنها راهی 

نیست که انسان ها ارتباط برقرار می کنند. آزمون گفتار تورینگ به معنای 

توانایی یک سیستم هوش مصنوعی در برقراری ارتباط صوتی باکیفیتی 

است که از انسان غیرقابل تشخیص باشد. این امر نیازمند پیشرفت های 

چشمگیر در فناوری ازجمله کاهش تاخیر پاسخگویی توانایی مدیریت 

ورودی های مبهم و تعاملات طولانی  مدت و درک و تولید سیگنال های 

غیرکلامی مانند لحن سکوت و حتی صدای پس زمینه است.شرکت ها 

فعالانه درحال توسعه مدل های گفتاری اند که به این هدف نزدیک تر شوند 

و مدل های مشابه نشان داده اند که ما به یک نقطه عطف نزدیک شده ایم. 

با توجه به این پیشرفت ها منطقی است که یک سیستم هوش مصنوعی در 

سال 2025 در آزمون گفتار تورینگ موفق شود و این نشان دهنده یک گام 

بزرگ در نزدیک تر کردن هوش مصنوعی به تعاملات انسانی خواهد بود.

 AI پیشرفت های بزرگ در ساخت سامانه های خودتکمیل شونده

مفهوم هوش مصنوعی با قابلیت بهبود خودکار دهه هاست که محل 

بحث در حوزه هوش مصنوعی است. در سال 1965 آی. جی. گود 

یکی از همکاران نزدیک آلن تورینگ نوشت: »ماشین فوق هوشمند 

به عنوان ماشینی تعریف می شـــود که می تواند تمامی فعالیت های 

فکری انسان را هرقدر هم که موجودی هوشمند باشد به شدت فراتر 

ببرد. از آنجا که طراحی ماشـــین ها از این فعالیت های فکری است 

یک ماشـــین فوق هوشمند می تواند ماشین های بهتری طراحی کند، 

درنتیجه بدون شـــک یک »انفجار هوش« رخ می دهد و هوش انسان 

بســـیار عقب خواهد ماند.« ایده هوش مصنوعی که قادر به اختراع 

نســـخه های پیشرفته تر از خود باشد مفهومی جذاب است. اما حتی 

امروز هم بوی علمی-تخیلی می دهد. با این حال این مفهوم درحال 

واقعی تر شدن است. پژوهشگران در مرزهای علمی هوش مصنوعی 

شروع به پیشرفت های ملموس در زمینه ساخت سامانه هایی کرده اند 

که می توانند به شکل خودکار هوش مصنوعی بهتری ایجاد کنند.

ســـال آینده این نوع تحقیقات به جریان اصلی وارد خواهد شـــد. 

برجســـته ترین نمونه  عمومی تحقیق در این زمینه تاکنون »دانشمند 

هوش مصنوعی« از شـــرکت ساکاناست. این پروژه که در آگوست 

منتشر شد نشان می دهد سامانه های هوش مصنوعی واقعا می توانند 

تمام چرخـــه تحقیق هوش مصنوعی را به طور خودکار انجام دهند. 

دانشمند هوش مصنوعی ساکانا تمامی مراحل تحقیق را خودکار انجام 

می دهد؛ از مطالعه  مقالات علمی موجود، تولید ایده های نوآورانه، 

طراحی آزمایش ها برای آزمودن این ایده ها، اجرای آزمایش ها و نگارش 

مقاله  تحقیقاتی برای گزارش نتایج تا بررسی همتایان علمی. این کار 

کاملا مستقل از ورودی انسانی انجام می شود. برخی مقالات پژوهشی 

تولیدشـــده توسط این سامانه به شکل برخط در دسترسند. همچنین 

شایعاتی وجود دارد که شرکت های OpenAI  و Anthropic منابعی 

 تایید نشده است.
ً
را به این ایده اختصاص داده اند اما هنوز چیزی رسما

در ســـال 2025 انتظار بحث های متعدد پیشـــرفت های علمی و 

فعالیت های استارتاپی بیشتری در این زمینه را داشته باشید. مهم ترین 

نقطه عطف پذیرش یک مقاله تحقیقاتی )که به طور کامل توســـط 

یـــک عامل هوش مصنوعی نوشته شـــده( در یکی از کنفرانس های 

برجسته  هوش مصنوعی خواهد بود. از آنجا که این مقالات به  صورت 

ناشناس داوری می شوند داوران تا زمان پذیرش مقاله از منبع آن آگاه 

نخواهند بود. احتمال پذیرش چنین مقاله ای در کنفرانس هایی مانند  

NeurIPSCVPRیا ICML  در سال آینده زیاد است. این لحظه ای 

جالب بحث برانگیز و تاریخی برای حوزه هوش مصنوعی خواهد بود.

عوامل وب، نرم افزارهای محبوب آینده خواهند شد

دنیایی را تصور کنید که دیگر نیازی به تعامل مستقیم با وب ندارید. هر 

زمان که نیاز به مدیریت اشتراک، پرداخت قبض، برنامه ریزی نوبت 

دکتر، سفارش چیزی از آمازون، رزرو رستوران یا انجام هر کار آنلاین 

خسته کننده دیگری داشته باشید، می توانید به سادگی از یک دستیار 

هوش مصنوعی بخواهید که این کار را به جای شـــما انجام دهد. این 

مفهوم با عنوان »عامل وب« سال هاســـت که وجود دارد. اگر چیزی 

مانند این وجود داشت و کار می کرد، تردیدی نیست که به محصولی 

بسیار موفق تبدیل می شد. با این حال، هیچ عامل وب عمومی ای که 

به درستی کار کند، امروز در بازار موجود نیست. استارتاپ هایی مانند 

Adept  که صدها میلیون دلار با تیم موسس برجسته ای جمع آوری 

کردند اما نتوانستند به چشم انداز خود عمل کنند و تبدیل به عبرت های 

ترسناک این حوزه شده اند.سال آینده، سالی خواهد بود که عوامل وب 

به اندازه کافی خوب عمل می کنند تا به جریان اصلی تبدیل شـــوند. 

پیشرفت های مداوم در مدل های بنیادین زبانی و تصویری، همراه با 

پیشرفت های اخیر در قابلیت هایی مانند »تفکر سیستم نوع 2« ناشی 

از مدل های اســـتدلالی جدید و محاسبات در زمان استنتاج، به این 

معناســـت که عوامل وب آماده ورود به صحنه خواهند بود. به عبارت 

دیگر، ایده Adept درست بود، فقط خیلی زود بود. در استارتاپ ها، 

مانند بسیاری از جنبه های زندگی، زمان بندی همه چیز است.عوامل 

وب موارد اســـتفاده ارزشمندی در مجموعه ها پیدا خواهند شد، اما 

نزدیک ترین فرصت برای عوامل وب در بخش مصرف کننده خواهد 

بود. با وجود تمام هیجانـــات اخیر پیرامون هوش مصنوعی، تعداد 

 ChatGPT کمی از برنامه های کاربردی بومی هوش مصنوعی به جز

توانسته اند به موفقیت های اصلی در بازار مصرف کننده دست یابند. 

عوامل وب این روند را تغییر خواهند داد و به »برنامه  کاربردی اصلی« 

بعدی در هوش مصنوعی مصرفی تبدیل خواهند شد.

توسعه برنامه های شرکت های پیشروی هوش مصنوعی

ساخت مدل های پیشرفته  هوش مصنوعی برای یک کسب وکار بسیار دشوار 

است. این فرایند نیازمند سرمایه  عظیمی است و شرکت های فعال در این 

حوزه هزینه های تاریخی زیادی متحمل می شوند. شرکت OpenAI چندماه 

پیش موفق به جمع آوری 6.5 میلیارد دلار سرمایه شد، اما به زودی نیازمند 

جذب سرمایه  بیشتری خواهد بود. Anthropic، xAI  و دیگر شرکت ها 

نیز در وضعیت مشابهی قرار دارند. هزینه  تغییر مدل و وفاداری مشتریان به 

این مدل ها پایین است. برنامه های هوش مصنوعی اغلب به گونه ای طراحی 

می شوند که از مدل های مختلف پشتیبانی کنند و بتوان آنها را براساس هزینه 

و عملکرد به راحتی تغییر داد. علاوه بر این ظهور مدل های متن باز قدرتمندی 

مانند لاما از متا و کوئن )Qwen( از علی بابا تهدیدی جدی برای کاهش 

ارزش فناوری های انحصاری ایجاد کرده است.در حالی که شرکت هایی مانند 

OpenAI و Anthropic نمی توانند سرمایه گذاری در مدل های پیشرفته را 

متوقف کنند انتظار می رود سال آینده تلاش های بیشتری برای توسعه  برنامه ها 

و محصولات خود انجام دهند تا خطوط کسب وکاری با حاشیه  سود بالاتر 

متمایزتر و پایدارتر ایجاد کنند. به  عنوان مثالChatGPT  نمونه  موفقی از یک 

برنامه کاربردی است که توسط یکی از این شرکت ها ساخته شده است. چه 

نوع برنامه های جدیدی را می توان انتظار داشت؟ یکی از پاسخ های واضح 

برنامه های جست وجوی پیشرفته و غنی از ویژگی های جدید است. پروژه 

SearchGPT از OpenAI نشانه ای از این جهت گیری است. کدنویسی 

 OpenAI Canvas -نیز یک حوزه  مهم دیگر اســـت. محصولاتی مانند

که در اکتبر معرفی شـــد- نشان دهنده  آغاز این تلاش هاست. احتمال دارد 

OpenAI یا Anthropic در ســـال 2025 برنامه ای برای جست وجوی 

سازمانی خدمات مشتریان ابزارهای حقوقی یا محصولات مرتبط با فروش 

راه اندازی کنند. در بخش مصرف کننده می توان برنامه هایی مانند یک دستیار 

شخصی مبتنی بر وب برنامه ریزی سفر یا حتی تولید موسیقی متصور شد. یکی 

از پویایی های جالب این حرکت به سوی لایه  کاربردی ورود این شرکت ها 

به رقابت مستقیم با مشتریان اصلی شان خواهد بود، مثلا در جست وجو با 

Perplexity؛ در کدنویسی با Cursor؛ در خدمات مشتری با Sierra؛ در 

ابزارهای حقوقی با Harvey و در فروش با Clay.  این رقابت ها احتمالا به 

یکی از موضوعات جذاب در سال آینده تبدیل خواهند شد.

سهم دورقمی روبوتاکسی از بازار حمل ونقل اشتراکی در آمریکا

وســـایل نقلیه خودران سال ها از تبلیغات پیش  از  موعد و وعده های 

محقق نشده رنج برده اند. برای نزدیک به یک دهه این فناوری در آستانه 

عملی شـــدن به نظر می رسید اما هرگز به بلوغ کامل نمی رسید. این 

وضعیت در سال 2024 به طرز چشمگیری تغییر کرد. خودروهای 

بدون راننده از شرکت Waymo اکنون به  طور گسترده ای در خیابان های 

سان فرانسیسکو دیده می شوند و هزاران نفر از ساکنان شهر هر روز از 

این وسایل به جای تاکسی یا اوبر استفاده می کنند.از زمان راه اندازی 

در آگوست 2023Waymo  موفق شده 22 درصد از بازار حمل ونقل 

اشتراکی در سان فرانسیسکو را به خود اختصاص دهد که برابر با سهم 

بازار شرکت Lyft است )سهم اوبر 55 درصد است.( این ارقام احتمالا 

خوانندگانی را که اخیرا در سان فرانسیسکو نبوده اند، شگفت زده خواهد 

کرد. در مدت کوتاهی روبوتاکسی ها از پروژه تحقیقاتی به کسب وکار 

بزرگ تبدیل شده اند. گام بعدی گسترش سریع خدمات روبوتاکسی 

فراتر از منطقه خلیج سان فرانسیســـکو و تبدیل شدن به بخش مهمی 

از سیستم حمل ونقل در چندین شهر ایالات متحده است. این روند 

سریع تر از آنچه بسیاری تصور می کنند اتفاق خواهد افتاد. تا پایان سال 

آینده انتظار داشته باشید که شرکت هایی مانند Waymo در حداقل پنج 

بازار بزرگ سهم دورقمی از بازار را به دست آورند.پس از سان فرانسیسکو 

کدام شهرها در صف بعدی قرار دارند؟ Waymo از هم اکنون عملیات 

روبوتاکسی خود را در لس آنجلس و فینیکس آغاز کرده است و انتظار 

می رود این بازارها در سال آینده پذیرش گسترده ای از این خودروهای 

خودران داشته باشند. آستین آتلانتا و میامی نیز به زودی به این فهرست 

اضافه خواهند شد. در همین حال رقیب این شرکت یعنی  Zoox آماده 

است خدمات روبوتاکسی خود را در لاس وگاس راه اندازی کند. در 

ســـال 2025 پس از سال ها تبلیغات وسایل نقلیه خودران بالاخره به 

جریان اصلی خواهند پیوست.

منتظر اولین حادثه واقعی ناشی از هوش مصنوعی باشید!
با پیشرفته تر شدن هوش مصنوعی در سال های اخیر نگرانی ها در 

مورد اینکه این سامانه ها ممکن است به شیوه هایی ناسازگار با منافع 

انسانی عمل کنند و کنترل آنها از دست انسان ها خارج شود، افزایش 

یافته است. تصور کنید برای مثال سامانه ای که یاد می گیرد انسان ها 

را فریب دهد یا دســـتکاری کند تا اهداف خود را پیش ببرد، حتی 

اگر این اهداف به انســـان ها آسیب برساند. این مجموعه نگرانی ها 

معمولا تحت اصطلاح کلی »ایمنی هوش مصنوعی« طبقه بندی 

می شوند. )البته هوش مصنوعی چالش های اجتماعی دیگری مانند 

تسهیل نظارت یا تداوم تعصبات ایجاد می کند اما این مسائل از حوزه 

ایمنی هوش مصنوعی متمایزند که بیشـــتر به خطر رفتار ناسازگار 

سامانه های هوش مصنوعی خارج از کنترل انسان ها می پردازد.(

در سال های اخیر ایمنی هوش مصنوعی از یک موضوع حاشیه ای 

و شـــبه علمی-تخیلی به یک حوزه فعالیت اصلی سازمان هایی در 

جهان تبدیل شـــده اســـت. امروزه هر بازیگر مهم در حوزه هوش 

مصنوعی از گوگل گرفته تا مایکروسافت و OpenAI منابع زیادی 

به تلاش های مرتبط با ایمنی هوش مصنوعی اختصاص می دهند. 

شـــخصیت هایی مانند جف هینتون، یوشوا بنجیو و ایلان ماسک 

به صراحت درباره خطرات ایمنی هوش مصنوعی صحبت کرده اند. 

با این حال تاکنون نگرانی های مرتبط با ایمنی هوش مصنوعی کاملا 

نظـــری باقی مانده اند و هیچ حادثـــه واقعی مرتبط با ایمنی هوش 

مصنوعی در دنیای حقیقی رخ نـــداده )حداقل هیچ  کدام به  طور 

عمومی گزارش نشده اســـت.( سال 2025 سالی خواهد بود که 

این موضوع تغییر می کند.

اولین حادثه ایمنی هوش مصنوعی چه شکلی خواهد داشت؟ واضح 

است این حادثه به شکل ربات های قاتل به سبک فیلم »ترمیناتور« 

نخواهد بود. احتمالا هیچ آسیبی به انسان ها وارد نخواهد شد. شاید 

یک مدل هوش مصنوعی تلاش کند مخفیانه نســـخه هایی از خود 

را روی سرور دیگری ایجاد کند تا بقای خود را تضمین کند )که به 

 عنوان خودانتقالی شناخته می شود.( شاید مدلی نتیجه گیری کند 

برای پیشـــبرد بهتر اهدافی که برایش تعیین شده باید قابلیت های 

 در ارزیابی عملکرد 
ً
واقعی خود را از انســـان ها پنهان کند و عمدا

ضعیف تر ظاهر شـــود تا از نظارت سختگیرانه تر اجتناب کند. این 

 Apollo Research مثال ها چندان دور از ذهن نیســـتند. شرکت

 آزمایش های مهمی منتشـــر کرده که نشان می دهد مدل های 
ً
اخیرا

پیشرفته کنونی می توانند تحت برخی شرایط رفتار فریبنده ای داشته 

باشند. در همین راستا تحقیقات اخیر Anthropic نیز نشان داده اند 

مدل های زبان بزرگ )LLMs( توانایی نگران کننده ای در »تظاهر 

به تطابق« دارند.

دونالد ترامپ و ایلان ماسک دچار اختلاف خواهند شد

روی کار آمدن دولت جدید در ایالات متحده، تغییرات متعددی در 

سیاست گذاری و راهبردهای مرتبط با هوش مصنوعی به همراه خواهد 

داشت. برای پیش بینی مسیر حرکت سیاست های هوش مصنوعی 

تحت ریاست جمهوری ترامپ، شاید وسوسه انگیز باشد که بر رابطه 

نزدیک او با ایلان ماسک تمرکز کنیم؛ چراکه ماسک در دنیای هوش 

مصنوعی امروز، نقشـــی مرکزی دارد.می توان سناریوهای مختلفی 

را تصور کرد که در آن، ماســـک ممکن است بر تحولات مرتبط با 

هوش مصنوعی در دولت ترامپ تأثیر بگذارد. با توجه به رابطه بسیار 

خصمانه ماســـک با OpenAI، دولت جدید ممکن است هنگام 

تعامل با صنعت، تدوین مقررات مربوط به هوش مصنوعی و اعطای 

قراردادهای دولتی، رویکردی کمتر دوستانه نسبت به این شرکت اتخاذ 

کند )این قضیه، ریســـکی واقعی است که مدیران OpenAI از آن 

وحشت دارند(. از سوی دیگر، دولت ترامپ ممکن است شرکت های 

متعلق به ماسک را به شکل ترجیحی مورد حمایت قرار دهد؛ به  عنوان 

مثال، با کاهش موانع قانونی برای ســـاخت مراکز داده توسط xAI یا 

تسهیل روند صدور مجوز برای تسلا در استقرار ناوگان روبوتاکسی.

مسئله بنیادی تر این است که ایلان ماسک – برخلاف بسیاری از رهبران 

فناوری که به ترامپ مشـــاوره می دهند، مخاطرات اگزیستانسیال و 

وجودی هوش مصنوعی را بسیار جدی می گیرد و بنابراین، از تنظیم 

مقررات زایی جدی بر هوش مصنوعی حمایت می کند. در گذشته نیز 

او از لایحه بحث برانگیز SB-1047 در کالیفرنیا که به دنبال وضع 

محدودیت های معنادار برای توسعه دهندگان هوش مصنوعی بود، 

پشتیبانی کرد. نفوذ ماسک می تواند به محیطی با مقررات سختگیرانه تر 

برای هوش مصنوعی در ایالات متحده منجر شـــود.اما یک مشکل 

در این گمانه زنی ها وجود دارد. رابطه نزدیک ترامپ و ماسک ناگزیر 

فرو خواهد پاشید. در دوران نخست ریاست جمهوری ترامپ، بارها 

شـــاهد بودیم که وفاداری متحدان او، حتی سرسخت ترین آن ها، 

عمر کوتاهی دارد – از جف سشـــنز گرفته تا رکس تیلرسون، جیمز 

متیس، جان بولتون و اســـتیو بنن. )و البته، چه کسی می تواند دوره 

10 روزه آنتونی اســـکاراموچی در کاخ سفید را فراموش کند؟( تعداد 

بسیار کمی از معاونان ترامپ در دوران نخست ریاست  جمهوری او 

امروز همچنان به او وفادار مانده اند. هر دو شخصیت دونالد ترامپ 

و ایلان ماسک، پیچیده، غیرقابل پیش بینی و دشوار در همکاری اند 

و دیگران را فرســـوده می کنند. رابطه دوستانه آنها تا کنون برای هر دو 

طرف ســـودمند بوده، اما هنوز در مرحله ماه عسل است. پیش بینی 

می شود پیش از پایان سال 2025، این رابطه به تلخی خواهد گرایید.

اما این موضوع چه تاثیری بر دنیای هوش مصنوعی خواهد داشت؟ 

در وهله اول، این خبر خوشایندی برای OpenAI و خبر ناخوشایند 

برای سهامداران تسلا خواهد بود. برای کسانی نیز که به ایمنی هوش 

مصنوعی اهمیت می دهند، ناامیدکننده خواهد بود، زیرا به  طور قطع 

باعث خواهد شد که دولت ترامپ رویکردی آزادانه تر نسبت به مقررات 

هوش مصنوعی اتخاذ کند.

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه۵ 

علی محمولی
مترجم

 پرونده افزایش ظرفیت پزشکی برای همیشه بسته خواهد شد؟ 

پایان باز یک مصوبه دو سرطلا ! 
پاییـــز 1400 مصوبه بحث برانگیزی در شـــورای 

عالـــی انقلاب فرهنگی به تصویب رســـید که به 

وزارت بهداشت ماموریت داد به منظور دستیابی به 

ســـرانه پزشک به جمعیت 20 در ده هزار در سال 1410، به گونه ای 

برنامه ریزی کند که ظرفیت پذیرش دانشـــگاه ها برای رشته پزشکی 

در مقطع عمومی، از ســـال 1401 به مدت حداقل چهار سال، در 

هر ســـال 20 درصد نسبت به سال قبل افزایش یابد. با این تصمیم، 

پذیرش 8 هزار نفری دانشـــجویان پزشکی در سال نخست اجرای 

این مصوبه به 9 هزار 600 نفر و به ترتیب در ســـال های پس از آن 

بـــه 11 هزار و 520 و 13 هزار 824 و در نهایت 16 هزار 588 نفر 

می رســـید. اجرای ماده واحده »افزایش ظرفیت پزشکی در مقطع 

عمومی« با وجود همه انتقاد ها و اعتراضات آغاز شد و در همه این 

سه سال اخیر منتقدان مصوبه، ساز مخالفت را رساتر از قبل کوک 

کردنـــد و حامیان آن هم با وجود قبول برخی نقایص در اجرا، تداوم 

آن را خواستار شدند. با این حال اعتراضات به اجرای این مصوبه از 

زمستان سال قبل پررنگ تر از قبل شد. وزیر وقت بهداشت از تصمیم 

این وزارتخانه برای ارائه پیشـــنهاد توقف اجرا آن تا رسیدن به تعادل 

گفته بود. او در یک گفت وگوی تلویزیونی گفته بود »باید با توجه به 

زیرساخت هایی که داریم، این مصوبه را اجرا کنیم. در حال حاضر 

نیز ظرفیت ما پر شده و بیش از این امکان افزایش ظرفیت نیست.« 

همین اظهارات باعث شد تا شورای عالی انقلاب فرهنگی با تشکیل 

کمیته ای وضعیت اجرای این مصوبه را بررسی کند، اتفاقی که ثمره 

آن ادامه روند افزایشی پذیرش دانشجویان پزشکی بود. با این حال 

با روی کار آمدن دولت جدید بررســـی برخی از مصوبات پیشین 

شـــورا به یک دستورکار مشخص شورا در دوره جدید تبدیل شده و 

پس از تغییر مصوبه تشکیل سازمان ملی سنجش، افزایش ظرفیت 

پزشـــکی نیز سال آینده متوقف خواهد شد. تصمیمی که در جلسه 

27 آذر شورا اتخاذ و براساس آن با بحث و بررسی ها مقرر شده این 

مصوبه که اجرای آن برای 4 ســـال تصویب شده بود، در سال آینده 

نیز اجرا شود، اما ظرفیت اضافه جذب شده در سه سال گذشته، در 

ســـال آینده لحاظ شده و پس از سال چهارم افزایش پذیرش متوقف 

شود. البته مصوبه آن هنوز رسانه ای نشده اما اظهارات روز گذشته 

معاون آموزشی وزارت بهداشت قطعیت این ماجرا را نشان می دهد. 

سیدجلیل حسینی روز گذشته افزایش ظرفیت 20 درصدی ظرفیت 

پزشـــکی را یکی از چالش های اصلی آموزش پزشکی برشمرده و 

گفـــت: »وقتی در ابتدای 1400 و 1401 عنوان می کردیم افزایش 

20 درصدی ظرفیت پزشـــکی به صلاح نیست برای جلوگیری از 

رســـیدن به وضعیت امروز بود که یکباره با دوبرابر شـــدن تعداد 

پذیرش دانشـــجوی پزشکی در عرض 3-4 سال مواجه شدیم که 

این موضوع عواقب مختلفی می تواند داشته باشد. اینگونه نیست 

که پزشـــکان ما در آینده پزشـــکان بهتری نخواهند بود، ما تلاش 

می کنیم حفظ کیفیت را داشته باشیم و آزمون ها در حداکثر کیفیت 

و کنترل باشد. متوجه هستیم که دانشجو امروز نمی تواند استاد را 

در کلاس ببیند، آناتومی و تشـــریح را نمی تواند ببیند، آزمایش ها 

را نمی تواند انجام دهد؛ این ها نقاط ضعف است.« 

او گفته بهتر بود به توصیه ها توجه می شد. 4 محور توسعه پزشکی 

کشور ازجمله فرهنگستان، سازمان نظام پزشکی، وزیر بهداشت 

و کمیسیون بهداشت و درمان عنوان کردند افزایش ظرفیت صلاح 

نیست ولی دوستان این 20 درصد را اضافه کردند و ما امروز با این 

مسئله مواجه هستیم و تمام تلاش را برای کاهش عواقب آن می کنیم. 

معاون آموزشی وزارت بهداشت می گوید اگر مجلس و دولت این 

بودجه را فراهم نکنند، مشـــکلات افزایش خواهند داشت؛ چراکه 

با وجود اینکه افزایش ظرفیت پذیرش متوقف شـــده، قرار نیست 

به مبنای 8 هزار پذیرش دانشـــجو برگردیم. ما با پذیرش 15 هزار 

دانشـــجو مواجهیم و اگر دولت و مجلس این بودجه ها را فراهم 

نکنند، شوخی هایی که در مورد کیفیت پزشکان در آینده در فضای 

مجازی می شود، تحقق خواهد یافت. 

   چند ابهام در اجرای یک مصوبه

 واضح به نظر می رســـد. ما کمبود پزشک 
ً
صورت مســـئله تقریبا

داریم و چاره ای جز استفاده از تعداد بیشتری از داوطلبان پرتعداد 

و علاقه منـــد کنکور تجربی که جز تعـــداد معدودی بقیه امکان 

تحصیل در رشـــته پزشکی را کســـب نمی کنند، نداریم. اما این 

اســـتفاده بیشتر از همان ابتدا مشـــخص بود که با بضاعت فعلی 

بسیاری از دانشـــگاه ها همخوانی ندارند. با این حال مجلسی ها 

معتقدند اعتبـــار لازم برای فراهم آوردن امکانات و ملزومات در 

قانون دیده شـــده اما امروز واقعیت کف دانشگاه چیز دیگری را 

نشان می دهد. آذرماه امسال بیش از 130 نماینده مجلس شورای 

اســـلامی در نامه ای به رئیس جمهوری خواستار استمرار اجرای 

به افزایش ظرفیت پزشـــکی شدند و اعلام کردند: »در دوره  مصو

بات نیز مجلس حمایت تمام قد خود از  3 ســـاله اجرای این مصو

دستگاه مجری را اعلام نموده و در تصویب قوانین بودجه رویکرد 

حمایت حداکثری از وزارت بهداشت در اجرای این مصوبات را 

اتخاذ کرده اســـت، به نحوی که اعتبارات لازم جهت اجرای این 

مصوبه در دو ســـال گذشـــته بیش از 5 برابر شده است.« با این 

حال هنوز هم این معادله به نظر ســـاده، پاسخ مشخصی ندارد. 

اگر مجلس اعتبار داده و ســـازمان برنامه در ارائه بودجه کم کاری 

داشـــته؟ آیا وزارت بهداشت در آماده سازی تجهیزات و امکانات 

قصور کرده؟ گرچه برای دانشـــجویی که شروع دوران تحصیلش 

را مجبور به استراحت در نمازخانه بوده هیچ کدام از این سؤالات 

دردی دوا نمی کنـــد اما لااقل تکلیـــف با یک مصوبه راهبردی و 

تعیین کننده برای آینده مشـــخص می شود. پس از 4 سال نه کسی 

ابهامات را برطرف می کند و نه کسی را می توان پیدا کرد که نسبت 

به چرایی رقم خوردن این وضعیت پاســـخگو باشد. چوب دو سر 

به افزایش ظرفیت پزشکی است، وقتی دیگر  طلا وصف حال مصو

به افزایش ظرفیت  کسی خارج از فضای شعار های تبلیغاتی مصو

پزشکی را گردن نمی گیرد؛ ترسناک ترین عاقبتی است که می توان 

برای یک تصمیم مهم متصور بود. 


